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ΤΕΥΧΟΣ

ΔAΣOΣ ΔIΠΛA ΣTO ΘEPMAΪKO; ΓINETAI!

Μέχρι τη θάλασσα θέλει να φέρει το δάσος η νέα 
καμπάνια του ΤΕΕ/ΤΚΜ για τη Θεσσαλονίκη, με την 
ανάπτυξη ενός Ενοποιημένου Συνεχούς Δικτύου 
Πρασίνου στην πόλη, μέσω  της αξιοποίησης των 
ρεμάτων, των πρώην στρατοπέδων και των χώρων 
του Γ΄ Σώματος Στρατού, του μετώπου της πόλης 
προς τη θάλασσα, μέσω της  απομάκρυνσης της 
ΔΕΘ, της αποσυμφόρησης του ΑΠΘ και της ενοποί-
ησης των αρχαιολογικών χώρων της.  
Τη βασική πρόταση, τους στόχους και τις διαδικα-
σίες της καμπάνιας  για την αναγνώριση του πρασί-
νου και των ελεύθερων χώρων ως βασικής αστικής 
υποδομής,    παρουσίασε ο πρόεδρος του Τμήματος, 
Τάσος Κονακλίδης, στη διάρκεια φιλικής συνάντη-
σης με τους δημοσιογράφους, στις 2 Ιουνίου. 
Η πρόταση του Τμήματος, που θα μπορούσε να αλλά-
ξει την αποκαρδιωτική αναλογία πρασίνου/κάτοικο 
στη Θεσσαλονίκη (μόλις 2,7 τ.μ ανά κάτοικο, έναντι 
πχ, 50 τμ στην Ουάσιγκτον και 27 τ.μ στο Άμστερ-
νταμ), περιλαμβάνει σημαντικές παρεμβάσεις σε 
όλα τα  επίπεδα, όπως: σχεδιασμό και οργάνωση 
μητροπολιτικού δικτύου ελεύθερων χώρων, τοπι-
κών δικτύων, δημιουργία δικτύων πεζοδρόμων και 
ποδηλατοδρόμων, αλλά και διαδρομών αστικού 
πρασίνου, που φτάνουν και πέρα από του κλασι-
κούς χαρακτηρισμένους χώρους, μέχρι τις αυλές  
των σχολείων και των εκκλησιών, τους ακάλυπτους 
των πολυκατοικιών, τα δώματα. 
Ο κ. Κονακλίδης, χαρακτήρισε ρεαλιστικό και 
εφαρμόσιμο το σχέδιο, τονίζοντας ότι οι χώροι 
υπάρχουν: δεν χρειάζεται να τους εφεύρουμε, 
απλώς να τους αξιοποιήσουμε.  Ο πρόεδρος του 

Επιμελητηρίου μίλησε για τις αιτίες που έφεραν 
την πόλη στη σημερινή κατάσταση αλλά και τους 
λόγους για τους οποίους απαιτείται άμεσα να ανα-
τραπεί, όπως:  η βελτίωση της καθημερινότητας των 
κατοίκων της, η υποστήριξη  του δημόσιου βίου, η 
ανάδειξη της ταυτότητάς της αλλά και η αποτελε-
σματικότερη οργάνωση και εφαρμογή σχεδίων 
αντιμετώπισης έκτακτων αναγκών, όπως ένας 
σεισμός. Το ’78, όταν έγινε ο μεγάλος σεισμός της 
Θεσσαλονίκης, υπήρχαν πολύ περισσότεροι ελεύ-
θεροι χώροι. Ασφαλώς, σήμερα, η πόλη βρίσκεται 
σε καλύτερη μοίρα από άποψη υποδομών, οργάνω-
σης και ρυθμίσεων. Όμως, ακόμη και το πιο οργα-
νωμένο σχέδιο αντιμετώπισης έκτακτης ανάγκης 
μπορεί να αποδειχτεί ανεπαρκές όταν δεν υπάρχουν 
ελεύθεροι χώροι. 
Πάντως  η χρονική συγκυρία είναι θετική για την 
προώθηση των περιβαλλοντικών θεμάτων της Θεσ-
σαλονίκης: σημαντικά κεφάλαια από το Εθνικό 
Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς προορίζονται για τη 
βελτίωση του αστικού περιβάλλοντος, δεδομένου 
ότι η ΕΕ στοχεύει κατά προτεραιότητα στο ελκυστι-
κό αστικό περιβάλλον  ως σημαντικού παράγοντα 
ανταγωνιστικότητας των Ευρωπαϊκών πόλεων. Επί-
σης, δρομολογείται η Μητροπολιτική διοίκηση για 
τη Θεσσαλονίκη ενώ  σε εξέλιξη βρίσκεται και η δι-
αδικασία αναθεώρησης του ρυθμιστικού  σχεδίου, 
γεγονός που προσφέρει ευκαιρίες για ένα εμπνευ-
σμένο και σύγχρονο σχεδιασμό.
Παράλληλα,  χρειάζεται να προχωρήσει άμεσα ένα 
σχέδιο διεύρυνσης της περιαστικής ζώνης Θεσσα-
λονίκης και να οριστικοποιηθούν οι χρήσεις γης 
στη Ζώνη Οικιστικού Ελέγχου (ΖΟΕ) με καθορισμό 
και προστασία περιαστικών ελεύθερων και πράσι-
νων χώρων («Πράσινη Ζώνη»).
Ο πρόεδρος του ΤΕΕ/ΤΚΜ υπογράμμισε ότι για την 
επιτυχία της καμπάνιας του Eπιμελητηρίου θα συ-
νεργαστεί ολόκληρο το επιστημονικό δυναμικό του 
ΤΕΕ και θα υπάρξουν συνεργασίες με όλους τους 
φορείς που σχεδιάζουν, αποφασίζουν ή υλοποιούν. 
Άλλωστε, ο ρόλος του ΤΕΕ είναι αυτός του τεχνι-
κού συμβούλου της Πολιτείας και το Επιμελητήριο 
μπορεί μεν να πιέζει διαρκώς και να διεκδικεί, 
ενοχλώντας σαν «οίστρος» (όπως έκανε στις πε-
ριπτώσεις του ΧΥΤΥ Ημαθίας ή της χωματερής των 
Ταγαράδων), αλλά δεν είναι αυτό που λαμβάνει τις 
αποφάσεις.
Όσον αφορά το γιατί δεν έχει γίνει κάτι μέχρι σήμε-
ρα, η θέση του κ. Κονακλίδη ήταν ρητή: «Προφανώς 
επειδή δεν σχεδιάζουμε με σφαιρική περιβαλλοντι-
κή αντίληψη. Επειδή  όταν σχεδιάζουμε δεν υλοποι-
ούμε. Επειδή, τέλος πάντων, κάποιοι από εμάς, δεν 
έκαναν –και δεν κάνουν- σωστά τη δουλειά τους».
Η κακή αρχή χρονολογείται από το 60, με την άναρ-
χη και ραγδαία, κατά πλάτος και καθ’ ύψος ανάπτυ-
ξη της Θεσσαλονίκης και η συνέχεια είναι γνωστή. 
Το ίδιο το πανεπιστήμιο της πόλης, αντί να την 
προστατεύει, ικανοποιεί παροδικά τις ανάγκες 
του, καλύπτοντας με μπετόν κάθε κενό της περι-
οχής δικαιοδοσίας του. Οι δημοτικοί της άρχοντες 
εμπορευματοποιούν ανεξέλεγκτα τους δημόσιους 
χώρους της και συμπιέζουν τους χώρους πρασίνου, 
με μοναδικό στόχο την κάλυψη των χρεών τους. Η 
πόλη αναπτύσσεται με το ίδιο ρυθμιστικό από το 
1985 και σήμερα –εν έτει 2008- παραμένει χωρίς 
θεσμοθετημένη ΖΟΕ. 

Ενημέρωση μαθητών σε 300 σχολεία και μετρή-
σεις της ατμοσφαιρικής ρύπανσης
Στο μεταξύ, με δύο ειδικές δράσεις, που περιλαμ-
βάνουν ενημέρωση μαθητών σε 300 σχολεία, αλλά 
και μετρήσεις ατμοσφαιρικής ρύπανσης στους 
δρόμους της Θεσσαλονίκης, γιόρτασε το ΤΕΕ/ΤΚΜ 
την Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος. 
Πέρα από τη διανομή ενημερωτικών εντύπων στα 
δημοτικά, τέσσερις ομάδες μηχανικών,  επέστρε-
ψαν στο …σχολείο την Πέμπτη 5 Ιουνίου και μί-
λησαν στους μαθητές  για τις μικρές αλλαγές στις 
καθημερινές συνήθειες που μπορούν να κάνουν τη 
μεγάλη αλλαγή στο περιβάλλον. 
Ο γενικός γραμματέας, Πάρις Μπίλλιας, παρουσί-
ασε στη συνάντηση, τη δραστηριότ  ητα ενημέρω-
σης των μαθητών των σχολείων, που προτάθηκε και 
υλοποιήθηκε από τη Μόνιμη Επιτροπή Ενέργειας 
του ΤΕΕ. Στις Ομάδες που έκαναν την ενημέρωση, 
συμμετείχαν ο ίδιος ο γενικός γραμματέας που είναι 
και σύνδεσμος της ΜΕ, το μέλος της ΔΕ, Χρίστος 
Βλαχοκώστας, πρόεδρος της ΜΕ, ο αντιπρόεδρος 
της Αντιπροσωπείας, Άνθιμος Αμα ννης Παναπακί-
δης,  και Αντώνης Τσιπούρας. 
Το πρόγραμμα ενημέρωσης θα συνεχιστεί στην επό-
μενη σχολική χρονιά και εντάσσεται στις δραστηρι-
ότητες της Μόνιμης Επιτροπής για την προώθηση 
των στόχων της αειφορίας τόσο στην κατανάλωση 
όσο και στην παραγωγή ενέργειας.  
Την ίδια μέρα, δέκα ομάδες φοιτητών, εξοπλισμέ-
νες με φορητούς παθητικούς μετρητές σωματιδί-
ων, «τριγύρισαν» στους δρόμους της Θεσσαλονί-
κης, από τις 11 το πρωί μέχρι τις 2 το μεσημέρι και 
από τις 6 έως τις 9 το απόγευμα, κάνοντας αυτό που 
ανέγραφαν τα κόκκινα μπλουζάκια τους: «Μετρώ 
ΤΩΡΑ τα σωματίδια που και ΕΣΥ αναπνέεις».  
 «Το ΤΕΕ/ΤΚΜ, για πρώτη φορά, πέρα από τη με-
λέτη προχωρά και στην ίδια τη μέτρηση των ατμο-
σφαιρικών ρύπων», είπε το μέλος της διοικούσας 
επιτροπής του ΤΕΕ/ΤΚΜ, Σωκράτης Φάμελλος, 
παρουσιάζοντας τη δράση, η οποία αποτελεί μέρος 
ενός συνολικού προγράμματος που υλοποιεί το ΤΕΕ 
σε συνεργασία με το ΑΠΘ και το Δήμο Θεσσαλονί-
κης. Στη συνέχεια παρουσίασε συνοπτικά και τις 
άλλες δραστηριότητες της Μόνιμης Επιτροπής Πε-
ριβάλλοντος του Τμήματος για θέματα όπως τα νο-
σοκομειακά απόβλητα, η λειτουργία των μονάδων 
υγρών αποβλήτων, η θέσπιση φορέων διαχείρισης 
προστατευόμενων περιοχών φυσικού περιβάλλο-
ντος, η αέρια ρύπανση κτλ).

Οι παρόντες
Εκτός από τους προαναφερθέντες, στην παρουσί-
αση των περιβαλλοντικών δράσεων του ΤΕΕ/ΤΚΜ 
παραβρέθηκαν ο αντιπρόεδρος της ΔΕ, Δημήτρης 
Γαληνός και τα μέλη Χρήστος Βλαχοκώστας, Γιάν-
νης Δαρδαμάνης, Δώρα Μάνου, Δημήτρης Μήτρου,  
Πέτυ Πέρκα και Σωτήρης Πρέντζας, ο πρόεδρος 
της  Αντιπροσωπείας, Κυριάκος Μουρατίδης,  ο 
πρόεδρος της ΜΕ Αρχιτεκτονικών Θανάσης Παπάς, 
η διευθύντρια και στελέχη του Τμήματος. 
Την παρουσίαση των δράσεων του ΤΕΕ/ΤΚΜ, που 
έγινε στο ουζερί «Αγορά» σε ευχάριστη και φιλι-
κή ατμόσφαιρα εν μέσω ουζομεζέδων και «πνευ-
μάτων», παρακολούθησαν δημοσιογράφοι των 
εφημερίδων «Ελευθεροτυπία», «Ναυτεμπορική» 
και «Ελεύθερος Τύπος», «Μακεδονία» και «Θεσ-
σαλονίκη», «Αγγελιοφόρος», των τηλεοπτικών 
σταθμών «TV Θεσσαλονίκη» και «Alter” καθώς και  

Το δάσος στη θάλασσα 
έχει σαν στόχο η  νέα 
καμπάνια του ΤΕΕ/ΤΚΜ 
για τη Θεσσαλονίκη, 
με την ανάπτυξη ενός 
Ενοποιημένου Συνεχούς 
Δικτύου Πρασίνου. Οι 
ελεύθεροι χώροι υπάρ-
χουν: δεν χρειάζεται να 
τους εφεύρουμε, απλώς 
να τους αξιοποιήσουμε
  
Ένα πρόγραμμα 
επέκτασης του αστικού 
πρασίνου, εκτός των 
υφιστάμενων χώρων, 
στα ‘’κενά’’ της δόμησης 
(αρχαιολογικοί χώροι, 
ρέματα, εγκαταλελειμ-
μένοι βιομηχανικοί 
χώροι, στρατόπεδα 
κτλ) και λειτουργικής 
σύνδεσής τους, είναι μία  
ρεαλιστική προσέγγιση 
για την αντιμετώπιση 
του προβλήματος της 
έλλειψης πρασίνου στην 
Θεσσαλονίκη
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Η απομάκρυνση της ΔΕΘ, 
η αποσυμφόρηση του 
ΑΠΘ και η διαμόρφωση 
όλης της Κεντρικής  
περιοχής που περιλαμ-
βάνει  και το Γ΄ ΣΣ,  θα 
δώσει την ευκαιρία να 
αποκτήσει η πόλη το 
μεγάλο αστικό πάρκο σε 
μητροπολιτική κλίμακα

Η χρονική συγκυρία είναι 
θετική για την προώθηση 
των περιβαλλοντικών 
θεμάτων της Θεσσαλονί-
κης: σημαντικά κεφάλαια 
από το ΕΣΠΑ  προορίζο-
νται για τη βελτίωση του 
αστικού περιβάλλοντος. 
Επίσης, δρομολογείται η 
Μητροπολιτική διοίκηση 
για τη Θεσσαλονίκη, ενώ  
σε εξέλιξη βρίσκεται και 
η διαδικασία αναθεώ-
ρησης του ρυθμιστικού  
σχεδίου

Χρειάζεται να προχω-
ρήσει άμεσα ένα σχέδιο 
διεύρυνσης της περιαστι-
κής ζώνης Θεσσαλονίκης 
και να οριστικοποιηθούν 
οι χρήσεις γης στη Ζώνη 
Οικιστικού Ελέγχου 
(ΖΟΕ)

του Αθηναϊκού και του Μακεδονικού Πρακτορείου 
Ειδήσεων».

■ Φέρνοντας το δάσος στη θάλασσα
Αναλυτικότερα, όσον αφορά το προτεινόμενο σχέδιο 
του ΤΕΕ/ΤΚΜ για το ενιαίο δίκτυο πρασίνου, ο κ. 
Κονακλίδης είπε:
-Στην εκτός των τειχών πόλη, τα ρέματα μπορούν 
να αποτελέσουν τους άξονες δημιουργίας του. Η 
ενοποίηση των χώρων που διατηρήθηκαν σε αρκε-
τά τμήματα της πορείας τους, η διαμόρφωση νέων 
αλλά και η διάνοιξη της κοίτης τους, όπου είναι 
ακόμη δυνατό, θα δημιουργήσει ροές πρασίνου, που 
θα ξεκινούν από το περιαστικό δάσος και θα  «εκ-
βάλλουν» στο παραλιακό μέτωπο της πόλης. 
-Η απομάκρυνση της ΔΕΘ, η αποσυμφόρηση του 
ΑΠΘ και η διαμόρφωση αυτής της περιοχής που 
περιλαμβάνει  και το Γ΄ ΣΣ,  θα δώσει την ευκαιρία 
να αποκτήσει η πόλη το μεγάλο αστικό πάρκο σε 
κλίμακα πόλης και θα κατεβάσει κυριολεκτικά το 
δάσος μέχρι τη θάλασσα.
-Στο ιστορικό κέντρο, η ενοποίηση των αρχαιολο-
γικών χώρων και του περιβάλλοντος χώρου των 
ιστορικών μνημείων, σε συνδυασμό με τους ιστο-
ρικούς άξονες της πόλης (Αριστοτέλους, Γούναρη, 
διαδρομή των τειχών), μπορεί να δημιουργήσει ένα 
υψηλής ποιότητας «πράσινο» πολιτιστικό δίκτυο. 
Εκτός των άλλων ωφελημάτων, θα αναδείξει την 
ταυτότητα της πόλης και θα υποστηρίξει τη Θεσσα-
λονίκη ως αυτόφωτο και διαρκή τουριστικό προο-
ρισμό αντί για διαμετακομιστικό κέντρο προς τους 
προορισμούς της Χαλκιδικής. 
«Ένα πρόγραμμα επέκτασης του αστικού πρασίνου, 
εκτός των υφιστάμενων χώρων, στα «κενά» της 
δόμησης (αρχαιολογικοί χώροι, ρέματα, εγκατα-
λελειμμένοι βιομηχανικοί χώροι, στρατόπεδα κτλ) 
λειτουργικής σύνδεσής τους, θεωρούμε ότι είναι 
μία  ρεαλιστική προσέγγιση για την αντιμετώπιση 
του προβλήματος της έλλειψης πρασίνου στην Θεσ-
σαλονίκη», σημείωσε ο κ. Κονακλίδης.
Επανέλαβε, εξάλλου, τις πάγιες προτάσεις του ΤΕΕ/
ΤΚΜ για την ίδρυση ειδικής γραμματείας του ΥΠΕ-
ΧΩΔΕ στη Θεσσαλονίκη και τη θεσμοθέτηση μη-
τροπολιτικής διοίκησης στην πόλη, επισημαίνοντας 
ότι ναι μεν προβλέπεται στο Εθνικό Χωροταξικό και 
στο ΕΣΠΑ, χωρίς όμως μέχρι τώρα να υπάρχει πρό-
ταση για το μοντέλο οργάνωσής της. Το ΤΕΕ/ΤΚΜ, 
δήλωσε ο Πρόεδρος, θα είναι σύντομα σε θέση να 
καταθέσει σχετική πρόταση.
Υπενθύμισε ότι, σχετικά με τους αρχαιολογικούς 
χώρους, το ΤΕΕ/ΤΚΜ έχει προτείνει την  ενιαία δι-
αχείριση τους από ένα θεσμοθετημένο όργανο, στο 
πρότυπο της εταιρίας «Ενοποίηση Αρχαιολογικών 
Χώρων Αθήνας Α.Ε.» (Ε.Α.Χ.Α.  Α.Ε.).
Συνοψίζοντας, το ΤΕΕ/ΤΚΜ ανοίγει ξανά τους φα-

κέλους που αφορούν τους υφιστάμενους και εν 
δυνάμει μεγάλους ελεύθερους χώρους, όπως: ΔΕΘ, 
Γ’ Σώμα Στρατού, ΑΠΘ (για τους οποίους έχει ήδη 
καταθέσει συγκεκριμένη πρόταση), αρχαιολογικοί 
χώροι, ιστορικές πλατείες, δυτικό τόξο, στρατόπε-
δα, περιαστικοί χώροι.
Στόχος της όλης προσπάθειας είναι να ανοίξει ευ-
ρύς διάλογος με την πόλη, για την προώθηση και 
δυναμική διεκδίκηση των προτάσεων, με ζητούμενο 
αυτή τη φορά την πράξη και όχι μια ακόμη θεωρη-
τική προσέγγιση (όπως τόσες φορές έχει γίνει), που 
θα μείνει στο «συρτάρι»…
Ο πρόεδρος,  υποστήριξε την πρόταση του ΤΕΕ και 
την επόμενη μέρα, σε σχετική εκδήλωση του Συμ-
βουλίου Περιβάλλοντος του ΑΠΘ. Ο κ. Κονακλίδης 
ζήτησε τη  συνεργασία του ΑΠΘ και των φορέων 
που συμμετείχαν στην εκδήλωση, τονίζοντας ότι το 
Επιμελητήριο δεν ζητάει την πρωτοκαθεδρία, δεδο-
μένου όμως του θεσμικού του ρόλου ως συμβούλου 
της Πολιτείας και της μη εμπλοκής του σε καμία 
μορφή εξουσίας έχει τη δυνατότητα να συντονίσει 
τις προσπάθειες που γίνονται. 

Η αρχή του προβλήματος
Η αστυφιλία, η άναρχη επέκταση των πόλεων, η πυ-
κνή δόμηση, το κυκλοφοριακό πρόβλημα, δημιούρ-
γησαν τα γνωστά προβλήματα της ατμοσφαιρικής 
ρύπανσης, του θορύβου, της αισθητικής υποβάθμι-
σης, των πλημμυρών, της θερμοσυσσώρευσης, της 
αποκοπής του αστικού πληθυσμού από κάθε έννοια 
φυσικού περιβάλλοντος, τις δύσκολες συνθήκες 
διαβίωσης.  
Στη Θεσσαλονίκη, η σχεδόν ομοιόμορφη καθ’ ύψος 
και πλάτος επέκταση του Πολεοδομικού Συγκροτή-
ματος που υπαγόρευσαν η πολεοδομική νομοθεσία 
και τα συστήματα δόμησης που επικρατούσαν μετα-
πολεμικά, είχε τα εξής αποτελέσματα:
-δεν επέτρεψε την ικανοποίηση των ιδιαίτερων 
αναγκών και την ανάδειξη της φυσιογνωμίας κάθε 
περιοχής, 
-διευκόλυνε μάλλον παρά απέτρεψε την άναρχη 
ανάπτυξη της πόλης
-οδήγησε στην σταδιακή για δεκαετίες και ραγδαία 
τα τελευταία χρόνια εξαφάνιση των ελεύθερων και 
κοινόχρηστων χώρων, των χώρων πρασίνου, ακόμη 
και αυτών των πολύτιμων για την αποχέτευση των 
ομβρίων υδάτων ρεμάτων της πόλης.
-έτσι, σήμερα η πόλη έχει ένα από τα μικρότερα 
ποσοστά πρασίνου από όλες τις Ευρωπαϊκές πό-
λεις μόλις 2,7 τ.μ., ανά κάτοικο. (Βιέννη 20τ.μ., Χάγη 
27,7τ.μ., Άμστερνταμ 27τ.μ., Βερολίνο 13τ.μ., Ρώμη 
9τ.μ., Παρίσι 8τ.μ.). 

Η διαρκής υποβάθμιση
Οι δημόσιοι ελεύθεροι χώροι και οι χώροι πρασίνου 
της Θεσσαλονίκης υφίστανται συνεχείς και σημαντι-
κές πιέσεις και υποβάθμιση όπως, παραχωρήσεις 
σε ιδιώτες, αλλαγή χρήσης, ανεξέλεγκτη εμπορευ-
ματοποίηση. Παράλληλα οι διογκούμενες ανάγκες 
της κυκλοφορίας και της στάθμευσης εκτονώνονται 
καθημερινά σε βάρος των ελεύθερων χώρων.
Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός ότι οι ΟΤΑ δίνουν 
προτεραιότητα σε υπαίθριους χώρους με προορι-
σμό την εξυπηρέτηση του τριτογενή τομέα, ειδικό-
τερα του εμπορίου και της ιδιωτικής αναψυχής. Οι 
πεζόδρομοι των εμπορικών κέντρων, οι πλατείες 
και τα λιγοστά πάρκα διαμορφώνονται με πληθώρα 
κατασκευών και πλακοστρώσεων και ελάχιστο ή 
καθόλου πράσινο. Αντίθετα οι περιοχές του αστικού 
πρασίνου και οι αστικοί υπαίθριοι χώροι συνεχώς 
μειώνονται, παραμελούνται και υποβαθμίζονται. 
Αντίστοιχα, οι κάτοικοι, στη μεγάλη πλειοψηφία 
τους, αντιμετωπίζει τον ευρύτερο δημόσιο χώρο 
μάλλον αδιάφορα. Δεν τον διεκδικούν,  δεν τον 
αναγνωρίζουν ως κοινό αγαθό, για το οποίο έχουν 
αφενός δικαίωμα χρήσης αφετέρου υποχρέωση 
προστασίας. Θεωρείται «ξένος», με αποτέλεσμα 
συχνά να ρυπαίνεται ή να κακοποιείται. 

Το Θεσμικό πλαίσιο, οι δράσεις, οι δομές
Αν και το νομικό πλαίσιο που διαμορφώθηκε για το 
αστικό πράσινο είναι ιδιαίτερα αυστηρό, συνεχίζε-
ται η υποτίμηση της κοινωνικής, ιστορικής και πε-
ριβαλλοντικής του σημασίας, με έργα και χρήσεις 
(νόμιμες και παράνομες) που περιορίζουν την έκτα-
σή του και αναιρούν τη λειτουργία του. 
Κατά καιρούς έχουν εκπονηθεί και συνεχίζουν να 
εκπονούνται πολλές και πολύ σημαντικές μελέτες 
από τον Οργανισμό Ρυθμιστικού,  την Αυτοδιοίκηση, 
το Πανεπιστήμιο, τις υπηρεσίες της Περιφέρειας, 
στο πλαίσιο των δράσεων για την Πολιτιστική Πρω-
τεύουσα 1997 κλπ.  Παράλληλα, ενώ ενισχύεται η 
περιβαλλοντική συνείδηση της κοινωνίας και αυ-
ξάνουν οι αναφορές στο λιγότερο πράσινο και στα 
περισσότερα αιωρούμενα σωματίδια πανευρωπαϊ-
κά, πληθύνονται και οι διακηρύξεις από την Τοπι-
κή και Κεντρική Εξουσία. Όμως τα αποτελέσματα 
στην πράξη είναι φτωχά, οι εξαγγελίες, οι πολιτικές 
αποφάσεις και τα σχέδια δεν υλοποιούνται, οι πόροι 
που διατίθενται ελαχιστοποιούνται αντί να αυξάνο-
νται, Εκτός των άλλων, λοιπόν, είναι προφανής η  
έλλειψη της δομής που όχι μόνο θα σχεδιάσει συ-
νολικά αλλά θα έχει την εξουσία (και τα κονδύλια) 
για  να υλοποιήσει το σχεδιασμό.
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Αλλάζουμε συνήθειες…
Απλές κινήσεις για το περιβάλ-
λον για παιδιά 
(και για μεγάλους)

Τέσσερις ομάδες μηχανικών, μελών 
της Μόνιμης Επιτροπής Ενέργειας 
του ΤΕΕ/ΤΚΜ, πήγαν σχολείο. 
Μίλησαν απλά και κατανοητά 
στους μαθητές του 7ου και 9ου 
Δημοτικού Σχολείου Νεάπολης, 
του 15ου Δημοτικού των Αμπε-
λοκήπων, του 5ου Δημοτικού της 
Καλαμαριάς και του 31ου Δημο-
τικού των 40 Εκκλησιών,  για μι-
κρές αλλαγές στην καθημερινή 
συμπεριφορά τους, για να στα-
ματήσει η δραματική αλλαγή του 
κλίματος.

«Kick the habit» είναι το σύνθημα του ΟΗΕ για τη φετινή ημέρα περι-
βάλλοντος που προτρέπει τα κράτη, τις κοινωνίες, τους μεγάλους οικο-
νομικούς και επιχειρηματικούς παράγοντες, να αλλάξουν το τρέχον  μο-
ντέλο ανάπτυξης, αυτό της υπερκατανάλωσης συμβατικών ενεργειακών 
πόρων, που συνεπάγεται την υπερπαραγωγή ρύπων.
Παράλληλα προτρέπει τους πολίτες του κόσμου να απαιτήσουν αυτή την 
αλλαγή, αλλάζοντας ταυτόχρονα και τις δικές τους ρυπογόνες συνήθει-
ες και συμβάλλοντας, στο βαθμό που τους αντιστοιχεί,  στην προστασία 
του περιβάλλοντος.
Το ΤΕΕ, με πρόταση της Μόνιμης Επιτροπής Ενέργειας, άρχισε την προ-
σπάθεια ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης από την πρωτοβάθμια 
εκπαίδευση, για λόγους προφανείς: Τα παιδιά είναι οι μελλοντικοί 
πολίτες, μπορούν πιο εύκολα να αλλάξουν συνήθειες και μπορούν να 
επηρεάσουν τους μεγάλους. 
Εκτός από τις παρουσιάσεις στα πέντε σχολεία, μοιράστηκε ενημερω-
τικό υλικό σε όλα τα σχολεία του Πολεοδομικού Συγκροτήματος, με τη 
συνεργασία της Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης.
Η προσπάθεια που ξεκίνησε δεν είναι μιας χρήσης και δεν έχει διάρ-
κεια επετείου. 
Η Μόνιμη Επιτροπή Ενέργειας θα συνεχίσει τη συνεργασία με την Περι-
βαλλοντική εκπαίδευση, από τη νέα σχολική χρονιά, για την οργάνωση 
μιας σειράς ενημερωτικών εκδηλώσεων, με ευρύτερο αντικείμενο, που 
θα επεκταθούν και στη δευτεροβάθμια εκπαίδευση.  ■
 

Μετράμε τα σωματίδια
που αναπνέουμε όλοι

Δέκα ομάδες φοιτητών, με ένα φορητό παθη-
τικό μετρητή σωματιδίων η κάθε μια, περιδι-
άβαιναν τους δρόμους της πόλης, από τις 11 
μέχρι τις 2 το μεσημέρι και από τις 6 μέχρι τις 
9 το απόγευμα,  για να κάνουν αυτό που έγρα-
φαν τα κόκκινα μπλουζάκια τους: 
«Μετρώ ΤΩΡΑ τα σωματίδια που και ΕΣΥ 
αναπνέεις».
Γύρω από την Καμάρα και την Αγία Σοφία, 
στην Παλιά παραλία, στην Τσιμισκή, στα Λα-
δάδικα, στην Εγνατία προς το Βαρδάρι, από 
το Λευκό Πύργο και μέχρι τη Διαγώνιο, στο 
κέντρο της  Καλαμαριάς, του Κορδελιού και 
της  Σταυρούπολης, οι ομάδες μετρούσαν και 
παράλληλα μοίραζαν ενημερωτικά φυλλάδιο 
για τη δράση.  
Τα αιωρούμενα σωματίδια έχουν αναγνωριστεί 
τα τελευταία χρόνια ως το μείζον πρόβλημα 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης της Θεσσαλονίκης. 
Η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, αλλά 

και οι Δήμοι Θεσσαλονίκης και Εχεδώρου, καταγράφουν σήμερα τα αιωρούμενα 
σωματίδια PM10 (σωματίδια με διάμετρο μικρότερη των 10 μικρομέτρων) στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης σε 9 σταθμούς. 
Το ΤΕΕ/ΤΚΜ άρχισε, με αυτή την πανηγυρική δράση, ένα κανονικό πρόγραμμα 
μετρήσεων που θα συμπληρώσει την έρευνα, καταγράφοντας το πρόβλημα στους 
δρόμους που ζούμε, στο σύνολο του πολεοδομικού συγκροτήματος. 
Η δράση ξεκίνησε μετά από πρόταση της Μόνιμης Επιτροπής Περιβάλλοντος, 
εντάσσεται στον θεματικό τομέα «Οικιστικό Αστικό Περιβάλλον» της Επιτροπής 
και υλοποιείται από Ομάδα Εργασίας που συγκροτήθηκε γι΄αυτό το σκοπό. 
Το συνολικό αντικείμενο της Ομάδας Εργασίας αποσκοπεί στη διατύπωση προ-
τάσεων για το σχεδιασμό και την υλοποίηση δράσεων, για τη βελτίωση της ατμό-
σφαιρας της πόλης, στο πλαίσιο της γενικότερης προσπάθειας για καλύτερη ποι-
ότητα ζωής στην πόλη. 
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ΤΕΥΧΟΣ

Aπό την Πέμπτη 5 Iουνίου...
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